
Konkursi “Kaunis kodu” võitjaid 
tunnustati tänukirja, masti-
vimpli ja skulptuuriga    lk 3

TERE TULEMAST KLAASIPEALINNA!

Vallapäevad olid pühendatud 
130 aasta möödumisele klaasi-
tootmise algusest Järvakandis
lk 4, 5
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Metsavaht Heinrich Münti – 100 Algas uus õppeaasta
Nagu tavaks, algas õppeaasta Järvakandi Gümnaasiumis 
avaaktusega kooli lipuväljakul. Sel sügisel alustas Järvakan-
dis õppeaastat 165 õpilast, neist I klassis 8 ja X klassis 13.

Järvkandi vald käivitas alanud õppeaastal õpilaste 
veoks ka Järvakandi–Kergu–Järvakandi bussiliini.  

Taisto vähendas bussireise
Alates 1. septembrist 2008 on muudetud Taisto Tallin-
na–Kohila–Rapla–Järvakandi–Vändra–Suure-Jaani va-
helist bussiliiklust. Seoses majandusliku mittetasuvusega 
jäävad käigust ära seni kell 6.45 väljunud Tallinna–Suure-
Jaani reis ja 18:50 väljunud Vändra–Tallinna reis.

Uue sõiduplaani järgi väljuvad liini 735 Tallinna–Ko-
hila–Rapla–Järvakandi–Vändra–Suure-Jaani reisid iga 
päev Tallinnast kell 14.15 ja 19.30 (Järvakandist vastavalt 
16.05 ning 21.10) ning Suure-Jaanist kell 5.45  ja 15.30 
(Järvakandist 7 ja 16.45). Allikas: www.taisto.ee 

Tallinna mnt uus tänava-
valgustus juba tööreziimil
Suve algul alanud tänavavalgustussüsteemi renovee-
rimine on jõudnud “vahefi nišisse” – valmis on Tallina 
maantee Pärnu-poolne osa, Energia tänavast kuni endise 
metskonna juurde (Laratsi teeni) paigaldatakse valgustus 
pärast jäätmekokkukandepunkti valmissaamist. 

Vallavanem Mart Järviku sõnul on tänavavalgustu-
se renoveerimine käsil selleks, et tulevikus vältida Eesti 
Energia poolsete ümberehitustööde korral (kohtades, kus 
on Eesti Energia ja valla liin sama posti otsas) ootama-
tuid katkestusi ja tänavalõikude pimedaks jäämist. Ühtlasi 
paigaldati vanadest Nõukogude-aegsetest valgustitest neli 
korda ökonoomsemad, mida on automaatika abil võima-
lik öösel eraldi faaside kaupa  ka välja lülitada.

Valvekaamera pilgu all
Peatselt hakkavad Järvakandis toimuvat jälgima valve-
kaamerad. Nii on võimalik ära hoida või hiljem tuvastada 
korrarikkumisi. Eriti oluline on see rahvamaja ja muu-
seumi ümbruses,  kus pahatihti on esinenud vandalismi 
ja muud avaliku korra rikkumist. Toimuv salvestatakse ja 
vajaduse korral tuvastatakse selle kaudu korrarikkujad.

Sirje Mett 

Rahvamaja renoveerimisest
25. augustil toimus rahvamaja renoveerimise riigihanke 
pakkumuse avamine. Dokumendid esitas vaid üks fi rma 
(OÜ Alnus). Lepingu sõlmimiseni loodetakse jõuda hilje-
malt septembri teisel poolel.  

Vallamaja remondist
Sel suvel tehti remonditöid vallamajas,  kus vahetati välja 
ülemise korruse aknad ja tubades-kabinettides tehti sani-
taarremont. Samuti remonditakse teise korruse koridor.

Tööde rahaline kogumaht jääb alla 200 000 krooni.

Lasteaed taas avatud
Alates 11. augustist on lasteaias avatud taas kõik rühmad. 
Lasteaia valverühm töötab kell 7–18.
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13. augustil sai saja-
aastaseks Järvakandi 
vanim elanik Heinrich 
Münti. 

Külastasin juubilari tema 
eramus Järvakandis. Mind 
aiateel märganud, tuli ta kõr-
valhoonete juurest üle õue 
sellise erksa ja tiheda sammu-
ga, mida paljud temast poole 
nooremad võiksid kadestada. 
Mis aga puudus, oli vanurite 
tavaline kaaslane – kepp!

Mugavas toas, mis oli täis 
juubelililli, ajasimegi juttu. 
Mind lausa hämmastas tema 
puhas ja selge diktsioon ning 
fenomenaalne mälu. Kort-
sudeta nägu täis muhelust, 
meenutas ta kokkuvõtlikult 
oma sajandipikkust elu.

Ta sündis Võrumaal 
üheksalapselises peres esi-
mese lapsena ja tal oli kolm 
õde ning viis venda. Väike 
talukoht – üks hobune, neli 
lehma ja mullikas. “Elasime 
ära,” lisades siis tõsinedes, 
“ema suri 51-aastasena Võru 
haiglas, kus pimesoolepõle-
tikku ja selle lõhkemist pol-
nud võimalik enam ravida. 
Elu sunnil abiellus isa uuesti. 
Võõrasemaks sattus aga sel-
line koletis, millisest ainult 
muinasjuturaamatutest võib 
lugeda. Isa kannatas selle all 
väga. 

Pärast Eesti Vabariigi 
kaitseväes teenimist Tondil 
lahkusin kodust, et teenistust 
otsida. Olin siis 24-aastane. 
Viis aastat Erastveres talutöö-
del, seejärel tulin Järvakandi 
Tehastesse. See oli 1937. 
aastal. Kuni 1940. aastani 
olin klaasitehase kastivabri-

kus abitööliseks. Siis pakuti 
mulle ootamatult metsavahi 
kohta, kus töötasin järjest 28 
aastat. Siin oli 4 vahtkonda: 
Laane vahtkond, kuhu mind 
määrati, aga veel Tugeda, 
Rahkama ja Tamme vahtkon-
nad. Minu hooldada ja valva-
ta oli 750 ha metsa.

Metsavargaid siis ei tun-
tud, neid polnud, küll tuli mõ-
nikord salaküttidega tegemist 
teha. Kellegi peale kaebamas 
pole ma kordagi käinud, klaa-
risime asjad kohapeal nii, et 
minu vahtkonda nad enam ta-
gasi ei tulnud. Püüdsid mind 
ka altkäemaksuga ära osta, 
kuid kui aru said, et minuga 
sellist asja ajada ei saa, jätsid 
rahule. Ise pole ma kunagi ja-
himees olnud.“

Edasi jutustas juubilar 
suure südamesoojusega, 
kuidas ta hoidis ja armastas 
metsa ning sealseid elanikke. 
Loodusesõbrana ta otse tun-
netas ja kuulis, kuidas elujõu-
lised puud enne langetamist 
lausa nutsid. Seda latvade ko-

hinat oli valus kuulda! Kuid 
mis parata – saeveski vajas 
palke. Meenutas, kuidas kas-
tepiisad nagu leinapisarad 
ämblikuvõrkudel sädelesid, 
kui ta uut raielanki hakkas 
maha märkima.

“Mu naine suri 21 aas-
tat tagasi,“ jätkas ta. “Alates 
sellest ajast olen elanud üksi. 
Meil oli ka poeg, keda kah-
juks enam pole. Meie ühek-
saliikmelisest lasteperest on 
alles vaid kolm – mina ja 
kaks õde, neist vanem õde 
Linda on 87-aastane.”

Teemat vahetades ütles 
ta muheledes, et noorena on 
ta ka tubakat ja napsu proo-
vinud, kui aga avastati mao-
haigus, loobus ta neist kohe. 
Süüa tohtis ainult piima-od-
rajahu suppi, kõik muu oli 
keelatud.

“Oma maja sai valmis 
1944. aastal,” meenutas juu-
bilar. “Isa ladus ahjud, plii-
di ja korstna, ise tegin kõik 
muud ehitustööd. Ta suri 86-
aastaselt. Enne seda elasin 

Käärul, see on Pärnu poole 
minnes esimene suurem kurv 
ehk käär. Palgid ja küttepuud 
vedasime talvel reeteega 
maantee äärde välja. Tuli se-
dagi ette, kus pidime naise-
ga pika käsisaega metsas ise 
puid langetama.

Kui pärast 28aastast met-
satööd pensile läksin, oli ko-
he kohatahtjaid mitu. Ja kui 
aus olla, ihusid mitmed juba 
varemgi seda kohta.”

Presidendikantseleist 
saadetud presidendi allkir-
jaga raamitud õnnitlus- ja 
juubelitervitus, samas kõrval 
Järvakandi Vallavalitsuse õn-
nitluskaart koos kinkidega. 
Vanahärra nägu lööb rõõmust 
õhetama, kui neid vaatab.

Soovin Sulle, Heinrich, 
koos paljude sinu vanade tut-
tavatega veel paljudeks aas-
tateks sellist reipust ning loo-
dusesõbralikku ellusuhtumist 
nagu Sul on olnud tänaseni 
ja näib, et Loodus sulle selle 
eest ka samaga tasunud!

Einvald Nõulik

Heinrich Münti juubelitervitusi kuulamas. Mart Järvik

LÜHIDALT

Järvakandi Klaasimuuseu-
mis on sellest aastast ku-
lunud juba üle poole ja on 
ehk aeg ka leheveergudel 
tunnustada inimesi, kes on 
muuseumi käekäigu eest hea 
seisnud. Alljärgnevalt valik 
inimestest ja asutustest, kes 
on tänavu klaasimuuseumile 
annetusi teinud:

Enno ja Indrek Allik-
saar – esemed; Jüri Kusmin 

– esemed; Riihimäe Klaasi-
muuseum – teadusabi, kingi-
tud esemed (trükised, klaas); 
Perekond Sjölund Rootsist 
ja Rosalie Jürgenson – muu-
seumi jaoks väärtuslikud 
originaalfotod Järvakandist 
(endise puidu juhataja Sjö-
lundi pildistatud olupildid);  
Leho Lindma – esemed; 
Eero Vaikre – esemed; Robert 
Rospu – esemed; Irene Tee-

salu; Maie-Ann Raun – ese-
med; AS Järvakandi Klaas 
(O-I Production Eesti AS) 
– esemete kollektsioon teha-
se laboratooriumist; Marko 
Matson – esemed; vvvwara-
mu – esemed; Aive Levandi 
– esemed; Tõnu Lauk – ese-
med; Teet Reier – esemed; 
Toomas Plaan – esemed; Eve 
Kõlkar – esemed; Anvar Ki-
ma – esemed; Toivo Kadakas 

– Oliver Puri arhiiv.
Samuti täname kõiki 

armsaid inimesi, kes on oma 
dokumente ja fotosid mei-
le kopeerimiseks toonud ja 
sellega muuseumi kogude 
täienemisele kaasa aidanud. 
Eelmiste aastate annetajad 
on samuti ära märgitud meie 
kodulehel www.klaasimuu-
seum.ee

Allan Kima

Järvakandi Klaasimuuseum tänab annetajaid
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Peatselt  avatav  
meestesaun on läbi teinud 
täieliku uuenduskuuri.

Sauna renoveerimistöid 
alustati käesoleva aasta  juu-
nikuu lõpus ning esialgsete 
plaanide kohaselt oleks pi-
danud valmis saama augusti 
esimesel poolel. 

Kuid  nagu juba tavaks, 
tuleb vanade nõukaaegsete 
ehitistega ikka ette rida ülla-
tusi ja ootamatusi. Nii ka see-
kord. Näiteks olid kõik trassid 
täiesti amortiseerunud ja suu-
re tõenäosusega poleks need 
eelolevat talve enam vastu 

pidanud. Sauna põranda üles-
võtmisel selgus, et omal ajal 
oli valatud 3 põrandat ükstei-
se peale. Kanalisatsioonitras-
sidest oli üldse võimatu aru 
saada, kuidas need ehitatud 
olid. Kahest käigus olevast 
kanalisatsioonipüstikust oli 
üks täiesti ummistunud ning 
põranda alt katki, kogunev 
sete aga kergitas järjekindlalt 
sauna põrandat.

Nüüdseks on kõik sauna 
sisetrassid, sealhulgas nais-
tepoolses osas, vahetatud. 
Jäänud on veel välja vaheta-
da teenindusmaja ja Tallinna 
maantee vaheline lõik, sest 

töö käigus ilmes asjaolu, et 
kogu teenindusmaja kana-
lisatsioonitrass on täielikult 
amortiseerunud ning purune-
nud.

Ka küttetorustik oli niis-
kuse tõttu niivõrd roosteta-
nud, et eeloleval talvel oleks 
tõenäoliselt kogu teenindus-
maja kütmisega tekkinud vä-
ga tõsiseid probleeme.

Lisaks eeltoodule plaa-
diti põrandad ja seinad ning 
paigaldati uued laed.

Kogu seni tehtu on maks-
ma läinud soliidse summa, 
mis läheneb poolele miljoni-
le kroonile, kuid arvestades 

kütte ja vee kokkuhoiu arvelt 
tekkivat säästu, on selline 
kulutus igati põhjendatud.

Just eelnevat arvestades 
on otstarbekas teha täielik re-
mont ka sauna naistepoolses 
osas. Ja nii ongi vallavalitsu-
ses tehtud sellekohane otsus.

Seega tuleb saunakülas-
tajatel varuda veel kannatust 
ning leppida kuni remondi 
täieliku lõpuni praeguste  
saunakülastuse kellaaegade-
ga. Lõpptulemusena valmib 
aga Järvakandis maakonna 
seni parim ning nüüdisaeg-
seim saun.

Sirje Mett

Meestesauna pesemisruum remonditööde alguses ...                  ... ja lõpufaasis. Mart Järvik

Saun uues kuues

VOLIKOGU

Väljaandja Järvakandi Vallavalitsus 
Järvakandi, Tallinna mnt 17 
Toimetaja Jaanus Randla; tel 489 4710
e-post: kaja@jarvakandi.ee
Trükk: Kuma trükikoda

Uus õppeaasta lasteaias Pe-
samuna on alanud taas kord 
uutmoodi. Sel suvel vahetati 
välja aiarühmade laste vanad 
voodid. Teekond uute voodi-
teni on olnud pikk ja käänu-
line. 

2008. a augustis saab rõõ-
muga öelda, et lõpuks ometi 
on lastele mõeldud – tänaseks 
juba ligi 40-aastased raud-
voodid andsid ruumi uutele 
kõigiti nägusatele ja tänapäe-
vanõuetele vastavatele voo-
ditele. Uued neljakohalised 
narivoodid on tellitud Eesti 
ühest nõutumast ja kvaliteet-
semast mööblifi rmast Jetstra-
ding OÜ. 

Vanade voodite seina 
küljest lahtilõhkumise tõttu 
tuli taastada ka sein, lagi ja 
põrand. Selle töö võttis enda 
peale Priit Tammekänd.

Allakirjutanuna on mul 
väga hea meel tõdeda, et tõ-
siselt suur samm on tehtud 
meie laste paremate kasvu-
tingimuste loomisel.

Jääb ainult loota, et uutes 
voodites on lastel uni ma-
gusam ja unenäod värvili-
semad! Mugavam, pehmem 
ja lahedam on seal nüüdsest 
nagunii.

Heivi Kipper
Järvakandi lasteaia 
Pesamuna juhataja       

Voodivahetus lasteaias Pesamuna

Küll uutes voodites maitseb uni magus! Heivi Kipper           

Kuulanud ära volikogu esi-
mehe Enno Alliksaare sel-
gituse uue ühinemisettepa-
neku vajalikkusest, otsustas 
volikogu teha ettepaneku 
läbirääkimiste alustamiseks 
Vändra Vallavolikogule, 
Vändra Alevivolikogule ja 
Tootsi Vallavolikogule uue 
haldusüksuse moodustami-
seks viie omavalitsuse – Jär-
vakandi, Kaisma ja Tootsi 
valla ning Vändra alevi ja 
valla baasil ning nõustuda 
Kaisma Vallavolikogu 30. 
juuni 2008 otsusega nr 16 
tehtud haldusterritoriaalse 
korralduse muutmise algata-
mise ettepanekuga (Kaisma 
ettepanek eelnimetatud nel-

jale vallale). 
E. Alliksaare sõnul on 

uus ühinemisettepanek va-
jalik, sest regionaalminis-
ter Siim-Valmar Kiisleri on 
seisukohal, et võimalik Jär-
vakandi-Kaisma ühisvald 
oleks liiga väike – seda eriti 
inimressursi seisukohalt. 

Käesoleval ajal tegeleb 
Eesti Regionaalse ja Ko-
haliku Arengu Sihtasutuse 
(ERKAS) töögrupp eksregio-
naalministri Vallo Reimaa ju-
hendamisel Järvakandi, Kais-
ma, Tootsi ja Vändra valla 
ja Vändra alevi kui perspek-
tiivse ühinemispiirkonna 
võimaliku ühinemisprotsessi 
majandusliku ning sotsiaalse 

vajalikkuse ja võimalikkuse 
põhjendamise ning elluvii-
mise ettevalmistamisega. 
Lihtsamalt öeldes kontrollib 
töögrupp, kui otstarbekas 
on idee ligi 8000 elanikuga 
suurvallast, mille tippudeks 
on tööstusalevid Järvakandi, 
Tootsi (mõlemad osavalda-
dena) ja Vändra ning mille 
põhiterritooriumi moodustab 
laialdane metsa- ja põllumaa. 
Volikogu kõnealuse otsuse 
näol on tegemist seadusliku 
aluse andmisega ERKAS-i 
tegevusele Järvakandi valla 
poolt.

30. juunil 2008 laekus 
järjekordne Kehtna Valla-
volikogu ettepanek alustada 

kahe vallavolikogu vahel 
ühinemisläbirääkimisi. Rõ-
hutati, et ühisvallas oleks 
Järvakandil samuti osavalla 
staatus ja saaks oma haldus-
piirkonda Ahekõnnu, Nõlva 
ja Selja külad.  Järvakandi 
Vallavolikogu seisukoht on: 
nimetatud külad on ajaloo-
lised Järvakandi külad, mis 
majandus- ja sotsiaalelult 
moodustavad koos aleviga 
Järvakandi kandi. Ainuke 
väärikas samm Kehtna poolt 
on need külad tagasi anda 
Järvakandi valla haldusalas-
se. Kehtna Vallavolikogu 
ühinemisläbirääkimiste ette-
panek lükati tagasi.
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Volikogu tegi taas ühinemisettepaneku

Vald võtab laenu
Oma esimesel puhkusejärgsel istungil, 27. augustil, otsus-
tas volikogu taotleda laenu 800 000 krooni tähtajaga kolm 
aastat. Laen tagatakse valla eelarvega.

Finantsjuht Kadri Alliksaar põhjendas laenuvõtmist va-
jadusega renoveerida ja sisustada sauna naisteosa ja ehita-
da Energia tänava äärde kergtee koos tänavavalgustusega. 

Lapsehoiuteenuse raha jäi üle
Volikogu kehtestas määruse, millega reguleeritakse riigi 
rahastatava sügava ja raske puudega lapse lapsehoiuteenu-
se rahaliste vahendite ülejäägi kasutamise korda Järvakan-
di vallas. Sellekohaselt võib riigi rahastatava lapsehoiutee-
nuse rahaliste vahendite ülejääki kasutada raske ja sügava 
puudega laste ja nende peredega seotud sotsiaalteenuste 
osutamiseks ja arendamiseks, sealhulgas raske või sügava 
puudega lastele isikliku abistaja, kooliabistaja ja tugiisiku 
teenuse korraldamiseks; perede nõustamise korraldami-
seks; lapsehoiuteenuse osutajatele koolituse korraldami-
seks ning raske ja sügava puudega lastele osutatavate sot-
siaalteenuste arendamiseks.

Valla sotsiaalnõuniku Vieno Rippineni sõnul on vasta-
vat määrust vaja, sest seaduse järgi võib sügava ja raske 
puudega lapse lapsehoiuteenust osutada ainult koolitatud 
lapsehoidja, kuid et neid vallas ei jätku ja kõik puudega 
lapsed ei vaja lastehoiuteenust, on tekkinud rahaliste va-
hendite ülejääk, mille kasutamiseks tuleb kohalikul oma-
valitsusel vastu võtta raha kasutamist reguleeriv määrus.

Toetuse arvestamise muutmine
Otsustati lubada kasutada erandkorras kuni 31. detsembrini 
2008 toimetulekutoetuse arvestamisel eluruumi alatiste ku-
lude piirmäärana: tarbitud elektrienergiat vastavalt tegelike-
le kuludele, kuid mitte üle 200 kwh ühe pereliikme kohta, ja 
ahiküttega eluruumis kogu kütteperioodi kütusenormi.

Kehtestati müügipileti hind
1. septembrist 2008 kehtestati Järvakandi Vallavalitsuse ja 
hallatavate asutuse kui kaubanduse korraldaja poolt väljasta-
tavate müügipiletite hinnad järgmiselt: 1) kauba müük Järva-
kandi Vallavalitsuse poolt lubatud üldkasutatavates kohtades: 
1 päev – 50 krooni, 1 kuu – 150 krooni, 3 kuud – 300 krooni, 
6 kuud – 500 krooni, 1 aasta – 800 krooni; 2) atraktsioonitee-
nused Järvakandi Vallavalitsuse poolt lubatud üldkasutatava-
tes kohtades 200 krooni päev, millele lisandub tasu kasutatud 
elektrienergia eest; 3) kauba müük Järvakandi Vallavalitsu-
se hallatavate asutuste ruumides 150 krooni päev; 4) kauba 
müük väljakuulutatud laadapäevadel 200 krooni päev.

Muudeti lasteaia põhimäärust
Muudeti lasteaed Pesamuna põhimääruse VI peatüki pa-
ragrahvi 28 punkti 2 ja kehtestati see järgnevas sõnastuses: 
“Juhataja ametikoha täitmine toimub konkursi korras”; 
ning sama peatüki paragrahvi 32 punkti 2: “Lasteaia hoole-
kogusse kuuluvad õpetajate esindaja, iga rühma vanemate 
esindaja ja valla esindaja.” Lasteaia juhataja Heivi Kipper 
põhjendas põhimääruse muutmist vajadusega viia see vas-
tavusse seadusemuudatustega.

Võeti vastu detailplaneering
Pärast mõningast arutelu kinnitas volikogu detailplanee-
ringu, millega valla majandusnõunik Ene Nüganeni sõnul 
lahendatakse Järvakandi alevi ühepereelamute kvartali 
planeerimine Uue tänava taga oleval maa-alal. 

Eramuid teenindavad planeeringu järgi kolm uut täna-
vat, neist kaks tupiktänavad. Lisaks on planeeringus tänava-
ga lahendatud juurdepääs lõunaosas paiknevale magistraal-
kraavile. Kruntide arv on 12, suurus jääb 1200 –1300 m² 
vahele. Kaht erinevat elamugruppi ühendab kruntidevahe-
line jalgtee. Tiigi kaldale jäävat platsi saab kasutada ühise 
puhkealana. Planeeritava maa-ala suurus on 2,3 ha.

Põhjalikumalt on volikogu kinnitatud õigusaktidega või-
malik tutvuda valla koduleheküljel www.jarvakandi.ee, 
raamatukogus ja vallamajas.

JK
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POLITSEI

Taas vahetus konstaabel 
28. juulist 2008 on Järvakandi valla uueks 
konstaabliks Jaan Sildoja (pildil). 

Politseilise hariduse omandas Sildo-
ja Sisekaitseakadeemia politseikolledžis, 
mille lõpetas 2008. a juunis. Pärit on uus 
konstaabel Kehtnast, kuid Järvakandigi 
pole talle võõras. 2006. aasta suvekuudel töötas ta Järva-
kandis piirkonnakonstaablina. Sildoja sõnul on tal sellest 
ajast jäänud Järvakandist head mälestused ja ka nüüd, taas 
ametisse asununa, loodab ta kõigi mõistvale suhtumisele 
ja koostöövalmidusele.

Konstaabli vastuvõtt Järvakandis toimub endiselt igal 
neljapäeval kell 10–12. Vastuvõtuaegade muutmisest tea-
vitatakse vallalehe vahendusel. 

Konstaabli lauatelefon on 612 3504, e-postiaadress 
jaan.sildoja@rapla.pol.ee. Igal ajal võib probleemist tea-
tada ka politsei tasuta lühinumbril 110. Vajaduse korral 
võib helistada ka 5332 6900 (Angelyca Vaerand) või 529 
6503 (Vladimir Doktorov).

JK

Eestlaste ohutuskultuur on 
kahetsusväärselt madal
Tuleõnnestustes hukkunute arvu poolest 100 000 elaniku 
kohta on Eesti Euroopa Liidu liikmesriikide hulgas esiko-
hal. Samas on meil võrreldes paljude teiste Euroopa riiki-
dega enim kutselisi päästjaid ühe inimese kohta.

Kas meie päästja on teistest viletsam või peaks hukku-
nute arvu vähendamiseks olema veel kordi rohkem pääst-
jaid? Või on probleem siiski milleski muus kui päästjate 
arvus ja nende kvalifi katsioonis?

Igaühe enda vastutus
Ometi ei ole kõikide õnnetuste põhjused kinni üksnes 

ohtude tundmises, vaid suuresti selles, kuidas nendesse 
suhtutakse. Viimaste uuringuandmete kohaselt on vaid 
38% eestimaalaste majapidamistest varustatud suitsuandu-
ritega. Andurite mitteomamise põhjus on jätkuvalt just ohu 
mittetajumine – 40% vastajatest oli veendunud, et suitsuan-
duri vajadus puudub, kuna tema kodus ei ole ohtu. 

Paraku on ka selliseid traagiliselt lõppenud tuleõnne-
tusi, kus pärast kustutustöid avastatakse hukkunud isiku 
kapist või sahtlist veel pakendis olev või patareideta suit-
suandur. Suur osa häirekeskusele edastatud eluhoonete tu-
lekahjuteadetest sisaldab informatsiooni, et teatamise het-
kel põleb korter või hoone juba lahtise leegiga. Üle 90% 
tuleõnnetuste tagajärjel hukkunutest on surnud juba enne 
pääste kohalejõudmist. See annab tunnistust tulekahjude 
hilisest avastamisest.  

Riigi kohustus
Organiseeritud pääste on läbi ajaloo olnud ühiskonna 

kokkulepe toetada ja aidata oma ligimest, kes ei suuda kas 
loodusnähtustest või inimese enda teadmatuse, lohakuse 
või pahatahtlikkuse tõttu põhjustatud õnnetusega iseseis-
valt hakkama saada. Eestis on sadakond riiklikku ning pea 
sama palju vabatahtlikkusele tuginevat päästekomandot. 
Ometi hukkub meil aga tuleõnnetuses keskmiselt 130 ini-
mest aastas. Ükskõik kui palju on meil päästekomandosid, 
jäävad nad ikkagi ju üksnes tagajärgi leevendavateks või 
kõige hullemat ärahoidvateks struktuurideks, kes sekku-
vad sündmuste ahelasse alati pärast õnnetuse toimumist 
ehk ajal, mil kahju on juba sündinud. Päästekomandode 
arvu suurendamine parandab küll abi kiiremat sündmus-
kohale jõudmist ning tulekahju kiiremat likvideerimist, 
kuid ei vähendaks õnnetuste arvu. 

Heaks näiteks on hiljutised sündmused Järvamaal 
Imavere vallas, kus päästjate puuduse tõttu oli sunnitud 
väljasõidud lõpetama Imavere päästekomando. Nii koha-
lik omavalitsus, kohalikud ettevõtted kui ka meedia süü-
distasid päästeteenistust kohe sealse elu turvalisuse vä-
hendamises, justkui päästeteenistuse kohalolu muudaks 
õnnetuste toimumise tõenäosuse olematuks. 

Augusti algul puhkes Imavere valla sotsiaalmajas 
traagiline tulekahju, mis nõudis kolme inimese elu. Kohe-
hakatigi õnnetuse tagajärgi siduma selle põhjuste asemel 
hoopis päästekomando tegevuse lõppemisega, nagu see 
olekski olnud õnnetuse põhjuseks. Tegelikkuses oli aga 
sotsiaalmaja tuleohtlik seisukord ning õnnetusele eelnenu 
justkui peatükk õnnetuste tekkimise käsiraamatust. 

Alo Tammsalu
Päästeameti peadirektori asetäitja

Juba mitmendat aastat 
osaleb ka Järvakandi vald 
üle-eestilises ettevõtmi-
ses, mille eesmärgiks on 
innustada inimesi rohkem 
tähelepanu pöörama oma 

kodu (ja koduõue) korras-
hoidmisele ning ilusamaks 
muutmisele.

Tänavuse konkursi 
“Kaunis kodu” Järvakandi 
võitjaid tunnustati puupäe-

vade lõpuüritusel, kus nad 
said mastivimplid, valla 
tänukirjad ja võimaluse 
valida endale meelepära-
ne puuskulptuur. Konkursi 
komisjoni otsuse kohaselt 

said tunnustuse osaliseks 
Linda Erm ja Aadu Saa-
liste, perekond Rajasaare, 
perekond Riipulk ning las-
teaed Pesamuna.

JK

Järvakandi kaunimad kodud

Linda Ermi ja Aadu Saaliste koduõu. Mart Järvik

Perekond Rajasaare kodu. 3x Mart Järvik

Iris ja Väino Rajasaare. Arne Kiin Lasteaed Pesamuna. Mart Järvik

Aili Riipulk. Arne Kiin Perekond Riipulkade koduõu Mart Järvik.

Linda Erm ja Aadu Saaliste. Arne Kiin
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4.–9. augustini oli järva-
kandilastel ja alevi külalis-
tel taas võimalus osa saada 
puuskulptorite vaimuandest 
ja käteosavusest – toimus 
kunstnik Heiki Kongi ja 
MTÜ Eesti Puuskulptuu-
ride Seltsi algatatud XVIII 
puusümpoosium.

Järvakandis neljandat 
aastat toimunud üritusel oli 
kokku kaksteist skulptorit 
Jaapanist, Ameerika Ühend-
riikidest, Taanist, Ungarist, 
Ukrainast, Lätist ja Eestist.

Lisaks skulptor Toomas 
Miti ja vallavanem Mart Jär-
viku traditsioonilistele tervi-

tussõnadele astusid puupäe-
vade avamisel üles kohalik 
laulu- ja pillimees Ants Sepp, 
segarahvatantsurühm Alust 
ning  taani skulptorist saepil-
livirtuoos Otto Pilgaard, kes 
esitas kaks pala pealtnäha ta-
valisel käsisael.

Pea nädal kestnud puu-

päevade pidulik lõpetami-
ne leidis aset laupäeval, 
9. augustil. Ühtlasi oli see 
avamisürituseks Järvakandi 
päevadele, millega seekord 
tähistati 130 aasta möödu-
mist klaasitootmise algusest 
Järvakandis.

Skulptorid, tutvustanud 

oma valminud töid, said li-
saks soojadele tänusõnadele 
ka valla sümboolikaga mee-
ned. 

Seejärel langetati O. Pil-
gaardi saepilliloo saatel 
puupäevade peasponsori 
Husqvarna Eesti AS lipp 
(varustas skulptorid saagi-

dega) ja heisati vallapäevade 
avamise tähistamiseks Jär-
vakandi valla lipp. 

Puupäevade lõpetamisel 
tunnustati ka konkursi “Kau-
nis kodu” tänavusi võitjaid, 
kes võisid endale valida ühe 
vastvalminud skulptuuridest.

JK

Puupäevade lõpetamisel ja vallapäevade avamisel astus üles 
Raplamaa rahvapilliorkester (tagaplaanil). Arne Kiin

Puupäevad olid sissejuhatuseks vallapäevadele

Puupäevade avamisel esinenud Alu segarahvatantsurühm haaras tantsuringi ka publiku.
 Sirje Mett

Skulptorist saepillivirtuoos 
Otto Pilgaard astus üles nii 
puupäevade avamisel kui ka 
lõpetamisel. Arne Kiin

Skulptorid tööhoos. Esiplaani Juris Osis Lätist. 
Sirje Mett

Jaapani skulptor Hiroko Kono, puupäevade üks eestveda-
jaid Heiki Kongi ja rahvamaja juhataja Hans Äärma pea-
sponsori lippu langetamas. Arne Kiin

Skulptorid koos vallavanemaga puupäevade lõpetamisel. 
Toomas Mitt

Lastel oli batuudil lõbu laialt. Arne Kiin

Kuigi müügilettide ees ei olnud just trügimist, jätkus ostjaid ometi. Arne Kiin

Töötubades jätkus tegevust kogu päevaks. Sirje Mett Huvilised võisid uudistada ka päästetehnikat. Sirje Mett
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Krossirajal võistlesid ka verinoored tsikli-
mehed. 2x Arne Kiin

Kevadel vallapäevade 
programmi kokku pannes 
oli hinges soov ja varsti ka 
kindel plaan, et Järvakandi 
kunagine motokrossialane 
tegevus ja kuulsus vajavad 
taaselustamist, taastamist. 

Otsustasime koos krossi-
huviliste meeste ja poistega, 
et alustuseks teeme vallapäe-
vade ajal ühe väikese võidu-
sõidu ümber endise ujula, 
kus oleks rada nii asfaldi- 
kui ka kruusalõikudega. 

Suve saabudes tekkis 
muude ehitustööde käigus 
hea võimalus alustada värs-
kelt valla munitsipaaloman-
disse saadud endisel jahilas-
ketiiru maa-alal krossiraja 
ehitamise ettevalmistami-
sega. Esmalt leppisin kokku 
kolme mehega, kelleks olid 
Tõnu Voog, Aivar Saron 
ja Taavo Krasavin, võsa 
mahavõtmise osas ja eda-
si, kasutades kohal olnud 
tehnikat, juurisime kännud, 
koorisime pinnase ja alus-
tasime tiigi kaevamisega. 
Ümbruse väljanägemine 
muutus tundidega.

Umbes kolm nädalat 
enne vallapäevade toimu-
mist otsustasime koos Mati 
Tagapere ja Risto Algrega, 
et prooviks õige kiirelt ühe 
minimotokrossi raja valmis 
ehitada ja Järvakandi päe-
vade ajal juba seal võistluse 
maha pidada.

Järvakandi sõitjad käi-
vad mujal võistlustel ja neid 
tuntakse. Eks on juba oo-
datud, millal me teisi enda 
juurde võistlema kutsume, 
oli Mati Tagapere arvamus. 

Tänu tublidele krossi-
huviliste poiste peredele 

saigi ehitusega alustatud ja 
viimased kaks nädalat olid 
raja ehitamisel eriti kiired. 
Raja ehitusel olid ametis 
noorte sõitjate pered Taga-
pered, Turrod, Varblased, 
Tammisted ja nende kõrval 
ka veel paljud teised moto-
huvilised oma pereliikmete 
ja kättesaadavate abivahen-
dite ning tehnikaga. 

Järvakandis on talgutöö 
alati au sees olnud. Nii on 
omal ajal valmis ehitatud 
suuri asju. Viimane suurem 
töö oli klaasimuuseumi ehi-
tus, kus endise tööliselamu 
hoone ületoomisel praegu-
sesse asukohta olid tegi-
jateks talgulised ehk meie 
oma rahvas.  Krossiraja 
ehituse talgutel oli kindlas-
ti hoogustavaks faktoriks 
mitmete endiste tippsõitjate 
järeltulijate krossisõidupisi-
kuga nakatunud geenid.

Rada on ehitatud endise 
jahilasketiiru alale, kuhu on 
kaevatud üks nelja meet-
ri sügavune tiik, et saada 
pinnast raja ehituseks, raiu-
tud on lepavõsa ja tehtud 
masinajõul hulk mullatöid. 
Tiigid aitavad tulevikus 
maad kuivendada ja samas 
on kuival ajal jällegi raja 
kastmiseks vett vaja. Tii-
gid on ühtlasi veesilmana 
ka krossirada kaunistavaks 
elemendiks.

Kunagi algas siit laske-
tiirust Urmas Saaliste tee 
olümpiale. Mälestuseks 
nendest aegadest jätsime 
püsti ühe taldrikulennuta-
mise majadest. Loodan, et 
sellelt rajalt kasvavad uued 
tublid noored krossisõitjad. 
Kui nad suurte ratastega 

sõitma hakkavad, on siin 
valmis ka suured rajad. 
Väikese raja lõigud on siis 
suure raja üks osa. Valmi-
nud rada on esimene osa ka-
vandatavast motokomplek-
sist, kuhu tulevikus peaks 
kindlasti kuuluma ka nüü-
disaegne kohtunikemaja ja 
krossiklubihoone. Loodan, 
et seal hakkab  käima vilgas 
tegevus sarnaselt kunagise 
Järvakandi ALMAVÜ kuld-
aegadele.

Veerand sajandit pä-
rast viimast Pangamägede 
motokrossi toimus esime-
ne kross uuel ehitataval 
rajal. See tõi kohale üle 
kaheksakümne osavõtja ja 
osalejaid isegi väljastpoolt 
Eestit. Oma kohaloleku-
ga pealtvaatajana austasid 
meid peaaegu kõik endised 
Järvakandi ALMAVÜ tipp-
sõitjad ja mitmed kuulsused 
teistest klubidest. Vanadele 
tegijatele oli noorte võidu-
sõit väga muljetavaldav,  
nii mõnelgi mehel oli esi-
mest starti vaadates pisar 
silmanurgas. Ja siis näitas 
Mati Tagapere vana tegi-
jana ekstraklassi sõitu ühe 
fi naali võiduga, kus kõik 
nooremad võistlejad pidid 
Mati sõidustiili vaid  tema 
selja tagant jälgima. See oli 
suurepärane vaatepilt.

Veel kord suur tänu tei-
le, Mati, Kaido, Risto ja 
kõik teised, kes te panite tu-
gevalt õla alla meie ühisele 
ettevõtmisele ja olete meie 
noori krossipisikuga naka-
tanud.

Mart Järvik,
sama pisikuga 

nakatunud vallavanem

Järvakandis elustuvad motokrossi-
traditsioonid

Puupäevadest Järvakandi 
päevadeks (9.–10. august) 
sujuvalt üle kasvanud juu-
beliüritus (130 aastat klaa-
sitootmise algusest) oli täis 
erinevaid huvitavaid sünd-
musi ja tegevusi. 

Nii peeti vanal hokiväl-
jakul vigursõiduvõistlused, 
(parimad: Rauno Roht (noo-
red), Kersti Tomson (naised) 
ja Marek Õunpuu (mehed)). 
Endisele lasketiirule rajataval 
krossirajal terve pärastlõuna 
kihutanud minikrossirattad 
tõid kokku märkimisväärse 
hulga huvilisi ja uudistajaid. 
Ettevõtmisele lisab ehk kaa-
lu seegi, et osalejaid oli ka 
väljastpoolt Eestit. 

Suurem osa kavas olnust 
toimus siiski rahvamaja ja 
muuseumi sees ning lähi-
ümbruses, seal tegutsesid 
erinevad töötoad, kus avati 
huvilistele klaasimaali ja 
-vitraaži saladusi, õpetati 
siidimaalimise kunsti ja ke-
raamiliste ehete ning puuese-
mete valmistamist. Osa võis 
saada Arne Kiini slaidiprog-
rammist ja kuulata tema fo-
tograafi aalaseid nõuandeid. 
Füüsikahuvilised võisid aga 
jälgida ning samuti kaasa 
lüüa erinevates füüsikakat-
setes.   Klaasikojas oli või-
malik puhuda klaasimulli 
või valmistada ise endale su-
laklaasist meene. Erinevaid 
tegevusi pakuti ka lastele: sai 
hüpata batuutidel, värvida 
pilte või mängida koos Min-
ni-Hiirega. Ja nagu selliste 
ettevõtmiste puhul tavaks, ei 
puudunud rahvamaja juurest 
kaupmeeste laadatelgidki. 

Laupäevast programmi 
ilmestasid nii kohalike kui 
ka kaugemalt tulnud taidle-
jate etteasted, mis kulminee-
rusid Einvald Nõuliku isete-
gevusliku näitemängu „Meil 
Jerwencatos“ esiettekandega 
muuseumiõuel. 

Kogu päeva olid rahva-
majas, noortekeskuses, muu-
seumikompleksis ja aleviraa-
matukogus avatud erinevad 
väljapanekud, menukaimaks 
kujunes neist Maie-Ann Rau-
ni juubelinäitus.

Laupäevasele sündmus-
teahelale pani punkti tantsu-
lusti pakkunud Jaan Rello & 
Roller.

Vallapäevad lõpetati 
pidulikult pühapäeval, 10. 
augustil Järvakandi Pauluse 
kiriku juures, seejärel esines 
kuulajaist tulvil kirikus haa-
rava kontserdiga ansambel 
Robirohi.

Järvakandi vallapäevi 
aitasid ette valmistada ja 
korraldada Sirje Mett, Helgi 
Randla, Mart Järvik, Hans 
Äärma, Mikk Merekivi, Si-
grid Algre, Ivi Sark, Rita 
Merekivi, Maire Roht, Mee-
lis Tomson, Eha Teras, Eili 
Soon, Kaja Vaikre, Tiiu Uuk, 
Mati Tagapere, Jevgeni Pärg 
ja paljud teised.   

JK

Krossirada rajati suuresti vabatahtlike talguliste nõul ja jõul. Mart Järvik

Võistlussaginas tuli ette kukkumisigi.

Igaühele pakuti midagi

Vallapäevad lõppesid ansambli Robirohi kirikukontserdiga. 
Mart Järvik

Flamenkotantsijad rahvamaja ees. Sirje Mett

Aivar Arak muuseumiõuel kandlepalu esitamas. Sirje Mett

Kontserdipublik muuseumiõuel. Sirje Mett

Päevajuhina tegutsenud Mikk Merekivi ja lapsi lõbustanud 
Minni–Hiir. Arne Kiin
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16.–20. juulini toimus  Eidaperes Kassivõllimäel järjekord-
ne Rapla maakonna noorkotkaste ja kodutütarde suvelaager. 
Kurb on tõdeda, et igal aastal jääb osalejaid aina vähemaks, 
aga sellegipoolest oli laager tore. 

Laagris pidid noored  ka natuke vett taluma, sest ilmad 
ei olnud just kuigi soosivad. Mängiti mitmesuguseid män-
ge ning anti ka vahvaid ülesandeid, mille lahendamisega 
said kõik tütred ja kotkad suurepäraselt hakkama.  Erilist 
tähelepanu pöörati sellele, et noored hoiaksid enda ja oma 
ümbruse puhta ning saaksid aru, kuidas jäätmeid sorteeri-
da. Samuti tuli telkkondade kaupa koostada graafi kuid, sest 
köögis oli abikäsi tarvis ning ka laagri värava juurde oli 
valvemeeskonda vaja. Kõige toredamad olid lõkkeõhtud, 
kus noored pidi lahendama erinevaid ülesandeid. Näiteks 
oli vaja teha oma telkkonna laagrisiil ja viis erinevat püra-
miidi või hoopiski esitada Punamütsikese lugu kriminulli, 
seebiooperi või hoopiski komöödiana. Samuti toimus vik-
toriin Eestimaa kohta. 

Kokkuvõtteks võib öelda, et oli üks paremaid ja meel-
dejäävamaid laagreid. Organisatsiooni ootaks aga rohkem 
liikmeid ning siis on ka suuremad laagrid, seltsis aga, nagu 
öeldakse, on segasem. 

Rohkem infot ja pilte leiad Interneti-aadressilt 
www.zone.ee/kodukotkas. 

Taavi Fuchs
Vigala NK rühmapealiku abi 

Augusti algul, Järvakandi 
päevade aegu, täitus enam 
kui kaks aastat tagasi sün-
dinud  idee tuua rahva ette 
Järvakandi sünnilugu kajas-
tav näitemäng.

Näidendi “Meil 
Jerwencatos” autori Einvald 
Nõuliku sulest valmis stse-
naarium, lavastas Järvakandi 
päritoluga näitleja Ivo Een-
salu. Suure töö näitemängu 
lavaküpseks saamisel tegi 
Tiiu Uuk. Alljärgnev interv-
juus ongi tehtud Tiiuga.

Tiiu, tean, et olid näite-
mängu lavaküpseks saami-
sel lavastaja Ivo Eensalule 
abiks nii nõu kui ka jõuga. 
Millised on sinu tähelepa-
nekud sellest?

Suurim raskus oli lei-
da Järvakandist osatäitjaid, 
sest juba palju aastaid, kui 
mitte öelda aastakümneid, 
pole Järvakandis täiskas-
vanute näitemängu tehtud. 
Omal ajal oli aga Järvakan-
di täiskasvanute näitering 
Eesti parimate hulgas.

Kuidas siis ikkagi õnnestus 
leida selline tore trupp?

Osatäijaid otsiti nii Jär-
vakandist kui ka kaugemalt 
üle maakonna – Purkust, 
Juurust, Inglistelt. Ja otsija-
teks olid ikka näitemängus 
osalejad ise, kus üks leidis 
ühe ja teine teise osatäitja. 
Müts maha kaugemalt tulnu-
te ees, kes ei pidanud paljuks 
oma aega ja ka raha (sest 
transpordikulud kandsid nad 
ju ise) selleks kulutada.

Näidendi proovidega 
alustasime küll käesoleva 
aasta mais, kuid tõsiseks 
töötegemiseks läks alles 
juulikuus, kokkumängud 
aga alles augustikuu esime-
sel nädalal.

Nii lühikese ajaga, kuidas 
sellega toime tulite?

Eks ikka kõik olid südame 
ja armastusega asja juures. Ei 
peetud paljuks pärast pikka ja 
väsitavat tööpäeva terve õh-
tu mitmetunniseid pingsaid 
proove teha. Siinjuures tahan  
kiita Aarne Annit, kes päe-
vad läbi kiirel ehitusperioodil 
müttas kommunaalis, aga õh-
tul proovis oli täies vormis. 
Ning muidugi lavastaja Ivo 
Eensalu enda eestvedamine 
ning sütitamine, kes ütles, et 
on ennegi tehtud ja hakkama 
saadud.

Proovid ei tundunudki 
väsitavad, sest Ivo hea huu-
morimeel aitas tülpimusest 
ja väsimusest võitu saada. 
Ivo nõudlikkus, tema heas 
mõttes eneseuhkus innustas. 
Isegi märkuste või soovitus-
te tegemine käis läbi huu-
moriprisma, tikkides vahele 
nii enda kui ka teiste näitle-
jate humoorikaid seiku. 

Aga kostüümid, kuidas 
need saadi?

Rõivad saadi Tallinna 
Linnateatrist Hilje Bergi 
kaudu, suur tänu talle selle 
eest.

Tiiu, kas võtaksid veel osa 
uue näidendi sünniloost?

Kui lavastajaks on Ivo 
Eensalu, siis võtaks ette 
küll, tänu temale sai kõnes-
olev näidend teoks ja vaata-
jate ette toodud.

Tundus, et vaatajad olid 
tehtuga rahul, kas tuleb 
näidendi kordusetendus?

Oleme seda kaalunud 
ning loodame, et kui kõik 
läheb plaanipäraselt ja ilm 
ka soosib, siis võiks see toi-
muda käesoleva aasta sep-
tembrikuus.

Soovid veel midagi lisada?
Soovin tänada koori ning 

rahvatantsijaid, kelle etteaste 
sidus osavasti näidendi osa-
täitjad pealtvaatajatega. Ja 
loomulikult kõiki näidendis 
osalenuid tehtu eest.

Vestlusest Tiiuga jäi au-
torit kummitama mõte, kas 
näidend “Meil Jervencatos” 
ei olegi mitte Järvakandi 
täiskasvanute näiteringi 
taassünd.

Sirje Mett

Alanud 2008/2009 hooaeg läheb ajalukku. Me seisame suure 
väljakutse ees – 2009. a juunis toimuvad Tallinnas rahvus-
vahelised koolinoorte maailmameistrivõistlused kergejõus-
tikus. See on rahvusvahelise koolispordi võistluskalendri 
kõige olulisem suurvõistlus, mida hellitavalt kutsutakse ka 
noorteolümpiaks. 

Juba peaaegu aasta on kestnud ettevalmistused nendeks 
suurvõistlusteks, mis toovad Tallinnasse enam kui 500 noort 
sportlast rohkem kui 50 riigist. Eestile nii suure võistluse kor-
raldusõiguse andmine näitab tunnustust ja usaldust, et meid 
võetakse arvestatava partnerina mitte ainult kodu-, vaid ka 
välismaal. Korraldajamaana on Eestil õigus osaleda MM-il 
suurema delegatsiooniga kui välisvõistlejail. See annab Ees-
ti noortele stiimuli tõsiselt pingutada ning järjest suuremad 
võimalused end proovile panna ka rahvusvahelisel areenil.  

Eesti Koolispordi Liit jätkab oma tradistiooniliste võistlus-
sarjadega kogu kooliaasta: Nike Cup korvpallis, Dumle rah-
vastepall, Sadolin Cup võrkpallis on vaid üksikud meie 50-st 
erinevast sarjast. Me võime uhkust tunda selle üle, et
• “Tähelepanu start!” on Eesti vanim koolispordi võistlussari;
• EKSL Nike Cup on Eesti suurim koolinoorte korvpallitur-
niir;
• “Bumerang” on arvukaima osavõtjaskonnaga sporditeema-
line mälumäng Eestis;
• Spordimärk “Noor Lõvisüda” on EKSL unikaalne projekt;
• Üleriigiline tervisepäev “Reipalt koolipinki” on meie alga-
tus, mida korraldatakse juba 300(!) koolis;
• Koolispordi suvemängud “Meri ja päike” on koolispordi 
suurim ja tuntuim projekt, milles on osalenud 600 õpilast. 

Sel hooajal tahame senisest rohkem pöörata tähelepanu 
vähemaktiivsete õpilaste liikumistegevusele, muutes indivi-
duaalalad võistkondlikeks, andes kõigile võimaluse esindada 
oma kooli. Kavas on käivitada mitmeid uusi projektüritusi 
ning teha tihedamat koostööd spordialaliitudega järelkasvu 
ettevalmistamiseks.

Palju on tehtud, kuid väga palju on veel ees! Üheskoos 
oleme tugevad ja terved, üheskoos läheme vastu uutele väl-
jakutstetele meie jaoks ühel olulisimal hooajal!

Head koolispordiaastat kõigile!
Erika Salumäe, Eesti Koolispordi Liidu president, 

kahekordne olümpiavõitja 

Näidendi osatäitjad, lavastaja Ivo Eensalu, autor Einvald Nõulik ja lavastaja assistent 
Tiiu Uuk. 7x Arne Kiin

Suvelaager “Kord majja”

Eesti koolisport – üheskoos 
suurde spordimaailma!

Kerkib püramiid.

Läbi raskuste tähtede poole

Nurru osatäitja Elle 
Kurisoo.

Näidendi autor Einvald Nõulik.

Vahur Kuusk (mõisahärra), Arvi Lepp (von Haller) ja 
Mikk Merekiv (Värdi).

Lapsed parunihärrat tervitamas (Heivi Kipper ja kooli lau-
lulapsed Jaana – Maria Luhtoja, Saara Kuum ja Anette 
Bakmanov).

Ants Sepp (Johann Runge) ja Järvakandi segakoor.

Näidendis lõi kaasa ka rah-
vamaja tantsurühm.
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Lõppev tiheda võistlusgraafi -
kuga (pea igal nädalavahetu-
sel võistlus) suvi oli Vibuklubi 
Ilves laskuritele edukas – 
kuldmedaleid nopiti nii Ees-
ti, Baltimaade kui ka Euroo-
pa meistrivõistlustelt.  

Eriti uhke on öelda, et 
meil on nüüd oma Euroopa 
meister: Siret Luik tuli maas-
tikulaskmise Euroopa meist-
riks. Lisaks sai klubi aktiiv 
suurepäraselt hakkama Järva-
kandi Open XXXIX korralda-
misega ning kirsiks koogil sai 
soomlase lastud maksimum-
tulemus, mis on ühtlasi maa-
ilmarekordi kordamine. 

Talv on aeg, kus tehakse 
n-ö musta tööd ja laotakse 
põhja. Tundub, et sel tal-
vel tehtud töö oli õige, sest 
tiitlivõistlustelt said Ilvese 
laskurid vaatamata Eesti 
vibuspordi üldisele taseme-
tõusule siiski palju medaleid. 
Eesti meistrivõistlustelt tulid 
näiteks kõik individuaalsed 
ja võistkondlikud medalid 
peale ühe meie klubisse. 
Veel väärib märkimist värske 
gümnaasiumilõpetaja Siim 
Aaveri areng. Ta alustas hoo-
aega isikliku rekordiga 1235 
silma. Tänaseks on tema 
kolm paremat tulemust 1298, 
1295 ja 1270. Eesti rekord 

1302 silma kuulub veel endi-
selt Siimu treenerile Raul Ki-
vilole, kuid 1298 silma näol 
on tegemist siiski meeste 
sportvibu klassi kõigi aegade 
teise tulemusega. Samuti pa-
kub rõõmu Anneli Preiman-
ni isiklik rekord 1285 silma, 
mis on naiste kõigi aegade 
kolmas tulemus Kersti Veeri 
ja Eve Kivilo järel.

Baltimaade meistrivõist-
lustel kasutas oma kogemusi 
ja näitas oskust tugeva tuule-
ga lasta Raul Kivilo, kellest 
sai 2008. a Baltimaade meis-
ter. Taavi Ennemuist tuli 
kolmandale kohale. Anneli 
Preimann pidi fi naalmatšis 
alla vanduma lätlannale ning 
võitis hõbemedali. Bessi Ka-
sak tuli kolmandaks.

Juuli lõpus toimusid Ote-
pääl jahilaskmise Euroopa 
meistrivõistlused. Meie klubi 
laskuritest panid ennast uues 
võistlusformaadis proovile 
Siret Luik, Siim Aaver ning 
Taavi Ennemuist. Lasta sai 
oma tavapärase varustuse-
ga, erinevuseks vaid see, et 
vibumattide asemel lasti loo-
duses loomamulaaže ning 
tavapäraste määratud dis-
tantside asemel pidid võist-
lejad ise välja nuputama, kui 
kaugel sihtmärk asub. Kokku 

osales Euroopa meistrivõist-
lustel erinevates vibuklas-
sides üle 500 laskuri. Meie 
klubi laskurite head tulemu-
sed üllatasid positiivselt ka 
enamikku Eesti maastikuvi-
bulaskureist. Arvati, et esi-
kolmikusse võib neist keegi 
tulla, kuid Siretile kulda ning 
Siimule pronksi oskasid vä-
hesed ennustada.

Eesti meistrivõistlused 
toimusid käesoleval aastal 
esimest korda Elvas. Indi-
viduaalseid medaleid jagati 
seekord vaid olümpiarin-
gi harjutuse põhjal, lisaks 
toimus võistkonnavõistlus. 
Mõlemad kullad võitsid 
Siim Aaver ja Siret Luik. 
Võistkondade koosseisus 
tulid veel kullale Taavi En-
nemuist, Priit Viher, Anne-
li Preimann, Bessi Kasak, 
Margus Mardu, Margus Tep-
ner ja Evert Ressar. Maarika 
Jäätma võitis naiste plokkvi-
bu arvestuses.

Nii nagu laskurina tu-
leb võistlusteks juba varem 
valmistuda, tuleb ka kor-
raldajana tunduvalt varem 
võistlust ette valmistama ha-
kata. Seekord oli Järvakandi 
Openi korraldamine veidi 
erinev selle poolest, et meil 
ei olnud abiks võtta Too-

mas Kivilo head nõu. Siiski 
usun, et saime asjaga hästi 
hakkama, ning kui Toomas 
oleks ise platsil olnud, oleks 
ta nii lastud tulemuste kui ka 
võistluse korraldusliku poole 
üle uhke olnud. Hästi esine-
sid taas Siim Aaver ja Anneli 
Preimann, kes võitsid kõiki-
des harjutustes. Klubi mees-
kond koosseisus Siim Aaver, 
Raul Kivilo ja Taavi Enne-
muist purustas Eesti rekordi, 
mis oli püsinud alates 1991.
aastast. Samuti sündis hulga-
liselt Leedu rahvuslikke re-
kordeid. Võistluse pärliks oli 
siiski Soome plokkvibulaskja 
Marko Järvenpää tulemus 30 
meetri distantsilt – 360-st või-
malikust silmast 360. Sellist 
tulemust on ka varem lastud, 
kuid eriliseks teeb tulemuse 
see, et 36-st noolest suutis ta 
32 lasta kümneringist poole 
väiksemasse „X“-ringi ning 
just selline kombinatsioon 
(32 X-i + 4 tavalist 10-t) on ka 
hetkel kehtiv maailmarekord.

Rohkem informatsiooni 
leiab klubi kodulehelt 
www.vibuklubiilves.ee. Tä-
name kõiki, kes aitasid kaa-
sa Järvakandi Openi korral-
damisele.

Aivo Agu
JVK Ilves

Võitjate nimekiri täienes
2. augustil kogunes spordiplatsile 17 mitmevõistlusehu-
vilist vanuses 8–40 aastat – peeti XII Järvakandi mitme-
võistlus. Geograafi liselt oli võistlejaid oma õuelt kuni suure 
Euroopani välja. Olude sunnil võisteldi teist korda sise-
seitsmevõistluse aladel. See on küll kergem kui kümp, kuid 
uskuge, kerge see pole. Ilm soosis võistlejaid ja vaid üks 
spordisõber pidi võistluse vigastuse tõttu pooleli jätma.  

Mitmevõistlus sai võitjate hulka ka uue nime – Ger-
ro Laiv kogus seitsme alaga 3327 punkti ja edestas napilt 
Marek Zahknat (3309 p), kolmas oli Margus Sepp (2656 
p). Esikaheksasse mahtusid veel neljandaks jäänud Silver 
Šefer (2440 p), talle järgnenud Steven Sepp (Inglismaa, 
2280 p), Kristjan Randmäe (2274 p), Raimo Väinaste 
(Saksamaa, 2100 p) ja  Mati Allas (Rapla, 2020 p)

Võistlus on ka võistkondlik ja viie võistkonna vahel 
selgus võitja alles 1000 m jooksu järel.

Võistkond  ÕLEKÕHUD (Marek Zahkna, Margus 
Sepp, Raimo Väinaste ja Kaido Kaldas) kogus 8065 p ja 
edestas võistkonda PEKID 2008 (Gerro Laiv, Silver Šefer 
ja Kristjan Randmäe) vaid 24 punktiga. Kolmas oli küla-
lisvõistkond KOMBAIN (Mati Allas, Helvin Kaljula ja 
Breth Bachmann), kes kogusid tubli 4189 p. Tublid olid 
ka ülejäänud, neljanda koha (2282 p) saavutas võistkond 
EESTI XI (Steven Sepp, Risto Pärnpuu ja Markus Sepp) 
ja viienda (1975 p) EESTI VII (Liisa Valdas, Anett Kal-
das, Susann Šefer ja Egert Tomingas).

Saksamaalt kohale tulnud võistluste peakohtuniku esi-
mene abi Erika Šefer-Müller luges autasustamisel ürituse 
kordaläinuks ja lasi võistlejad sauna. Seal jätkus spordi-
juttu muidugi kauaks ehk: aga me järgmine aasta teeme 
VEEL kõvemini trenni.

XII Järvakandi mitmevõistlusest osavõtjad. Margus Sepp

Peeti XXII alevijooks
16. august läheb Eesti spordiajalukku eelkõige sõudjate 
medalivõiduga Pekingi olümpial.

Tore on tõdeda, et samal päeval Järvakandi bussijaama 
kogunenud 36 tervisespordisõpra said koos teleülekannet 
jälgides (kohviku suurelt ekraanilt) võimsa impulsi jook-
sudistantsi edukaks läbimiseks. Heameel on ka selle üle, 
et vaatamata uduvihmasele hommikule oli üritusele tul-
nud kenake hulk liikumisharrastajaid ja kõik 10 eri vanu-
seklassi võidukarikat leidsid ka omaniku. 

Eelkooliealiste tütarlaste 0,5 km distantsil võidutses 
Angela Halliste (3.00,3). Poiste samas vanusegrupis või-
tis Argo Ranne (2.19,1), teine oli Vahur Valdmets ja kol-
mas Egon Marten Anto (2.52,0).

8–12aastased tüdrukud jooksid juba 2,8 km ja siin oli 
võidukas Laura Torri (13.43,6), teine Marilin Moor (14.00,3) 
ja kolmas Hanna-Loore Vasnu (18.07,9). Sama vanuseklassi 
poistest võidutses Vaiko Licht (11.38,5), talle järgnesid Kert 
Jõema (11.42,1) ja Egert Tomingas (12.37,0). 

13–18aastased neiud läbisid 2,8 km. Esimesena lõpe-
tas Kerti Kesküla (10.57,2), teisena Liisa Valdas (16.12,0). 
Sama vanad noormehed läbisid 4,35 km: esimene  Steven 
Sepp (16.38,0), teine Mikk Leppind (19.59,6) ja kolmas 
Risto Pärnpuu (23.57,8). 

Naiste 2,8 km distansi läbis Anni Engelbrecht 16.46,5 
ja naisveteranidest Linda Erm 17.27,5. Meeste arvestuses 
tegi kaasa juba veteranide eas Risto Ütsmüts, kes üritas 
purustada Kristo Reinsalu nimele kuuluvat 4,35 km raja-
rekordit (13.35,5). Uut rajarekordit seekord ei sündinud, 
kuid veteranid said kõvarekordi (13.39,9). 

Meesveteranide samal distantsil võidutses Andrus Pa-
jur (15.17,3), teine Viktor Lääts (15.23,6) ja kolmas Ats 
Kütt (16.48,1). Lisaks võistlejatele läbisid 8 tervisesport-
last raja aega ja kohta arvestamata.

Margus Sepp

Järvakandi staadionil korrati 
maailmarekordit

26. juulil peeti Järvakandi 
kooli spordiplatsidel tra-
ditsiooniline, seekord juba 
XXIX kergejõustikupäev. 
Viimasel aastatel on see ku-
junenud Kose spordikooli 
(kes Ando Algrega samal 
ajal laagerdavad) noorte ja 
kohalike veteranide sõprus-
kohtumiseks. Võisteldi viiel 
alal ja selgitati kahe rändka-
rika omanik. 

Kuni 18-aastaste poiste 

kaugushüppes välja antava 
Kalev Puri nimelise rändka-
rika viis aastaks Kosele Karl-
Robert Saluri (5.74), meestest 
oli parim Jass Murutalu (6.28), 
kuni 12-aastastest poistest 
Egert Tomingas (4.30). 

Meeste kettaheites pea-
auhinnaks oleva Oliver Puri 
nimelise karika viis aastaks  
Ahekõnnu külla Lembit 
Zahkna – seda juba kolman-
dat korda järjest (41.42), 

Mauri Zahkna heitis 36.06. 
B-klassi noormeestest näitas 
taas head minekut K.-R. Sa-
luri (44.06). 

2000 m jooksus oli kii-
reim 17aastane Sten Tuisk 
(7.23,0), teivashüppes üle-
tasid 3 meetrit meeste võitja 
Marek Zahkna ja noormees-
te parim Sander Prits. Koha-
likus mõõduvõtmises ületas 
Margus Sepp 2.80, Sven 
Algre 2.60, edestades selle-

ga noort konkurenti Egert 
Tomingat (2.40). 

Võistluste parima tule-
muse eest hoolitses Mauri 
Zahkna, kes heitis Järvakan-
di rahvuspordivahendi 56.93 
m kaugusele, tubli oli ka 
vanameister Lembit Zahkna 
(38.06). Kokku võttis võist-
lustest osa 25 kergejõusti-
kusõpra. Järgmisel aastal pee-
takse XXX, juubelivõistlus.

Margus Sepp

Järvakandi lahtised jõudmas meheikka

Euroopa meister Siret Luik ning Euroopa 
MV pronks Siim Aaver. 2x Raul Kivilo

Järvakandi Open grand prix’ rändauhindade võitjad: Siim Aaver, Natalia 
Chepik, Anneli Preimann, Marko Järvenpää.
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Heinrich Münti
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75

Reimud Lillemaa

Salme Õunap

70

Eve-Li Eskel

Eino Varblane

Toivo Nikkarinen

Ostame kasvavat metsa, 
metsamaad ja raieõigust
� hind kuni 120 000 kr hektar 
  (ka läbi raiutud ja hüpoteegiga) 
� ettemaksu võimalus
� maamõõtmine 
� nõustamine 
  ja abi asjaajamisel

OÜ LANDEKER

Telefon  489 4055,  
511 0415, 517 9866, 

faks 489 4962 
Rapla, Tallinna mnt 22/24, 

III korrus 

Vladimir Lavruhhin         
20.03.1949– 
1.07.2008

Elvi Saks
11.03.1936–
16.07.2008

Viktor Zveržanovski        
25.05.1938–
28.07.2008 

Asta Teesalu                     
26.03.1928– 
1.08.2008

Ljudmilla Seleznjova       
4.07.1950–
19.08.2008

SAUN
Seoses remondiga on saun 
avatud REEDETI
naistele 11–16, 
meestele  17–21.30

Detailplaneeringu avalik väljapanek

Käesolevaga kuulutame välja Uue tn lõuna-
poolsel küljel Kooli tn ja Tallinna mnt vahelise 
ala detailplaneeringu avaliku väljapaneku 4.–18. sep-
tembril 2008. a. Kõigil soovijail on võimalik planeerin-
guga tutvuda aadressil Tallinna mnt 17 Järvakandi alev 
esmaspäevast neljapäevani 8–17 ja reedel 8– 15.

Järvakandi Vallavalitsus

TULE LAULMA!

Segakoor Cantus alustab 15. septembril oma 

45. hooaega. 

Lisaks juubeliüritustele on 2009 ka laulupeoaasta. 

Loodame leida aega ka reisimiseks lähemal ja 

kaugemal.

Kui oled viisipidaja ja Sulle meeldib 

koostegutsemine, siis tule esmaspäeval või 

neljapäeval kell 19 Rapla kultuurikeskusesse 

ja pane ennast proovile!

Lisainfot koori kohta saad aadressilt 

www.cantus.ee 

või telefonilt 5646 1064.

Kose Autokool OÜ 

nüüd ka JÄRVAKANDIS

Kutsume teid B-kategooria autojuhi koolitusele

(automaat- ja manuaalkäigukast).

Info ja registreerimine telefoni ja Interneti teel. 

Teooriatunnid toimuvad Järvakandi 

Gümnaasiumis. 

Sõiduõpe individuaalajakava alusel (kaasa arvatud 

ka laupäev, pühapäev) tel 504 2096, 630 7299,

 info@autokoolkose.eu

www.autokoolkose.eu

Noortekeskus avatud
igal tööpäeval 

kell 13–18

Võimalus istuda 
sõpradega, kuulata 
muusikat, surfata 

Internetis, mängida 
lauajalgpalli ja

lauamänge.
Kui kellelgi on kodus 
töökorras televiisor ja/ 

või muusikakeskus, mis 
vajab Sinu arvates 
väljavahetamist, 

too meile.
Info telefonil 5341 4662 

(Rea)

TOIMETUS 
VABANDAB!

Avaldasime eelmises Järva-
kandi Kajas  (JK nr 5, 2008) 
ekslikult tervisetoa (teenin-
dusmaja II korrus) vale tele-
foninumbri.
Tervisetoa kohta saab infor-
matsiooni telefonil 
53 448 704.
Vabandame!

Toimetus

Kui sulle läheb korda puhas elukeskkond
 
16. augustil moodustati Erakonna Eestimaa Rohe-

lised (EER) Raplamaa piirkond, mille peaeesmärgiks 
on rohelise ehk säästva mõtte- ja eluviisiga inimeste 
ühistegevuse koordineerimine maakonnas. Piirkondli-
ku tegevuse väljundiks on rohelise elustiili propageeri-
mine, uute liikmete kaasamine ning Raplamaa ja tema 
valdade ühiskonnakorraldust puudutavates küsimustes  
kaasarääkimine.

Piirkondliku tegevuse juhtimiseks valiti kolmeliik-
meline juhatus: Maret Erm , Ülle Kull ja Eugen Veges. 
Esimeheks valiti Eugen Veges.

Lähemat infot võib julgesti küsida või võtta ühen-
dust telefonitsi või meilitsi.

Kontaktid:
Maret Erm tel 489 4449, 
mobiil 510 2792,
 e-post maret@aaloe.fi e.ee
Eugen Veges tel 48 32149, 
mobiil 5013095 
e-post eveges@hotmail.com, 
aadress Tuletõrje 3, 79801, Kohila alev, Raplamaa

Õpilasveobuss Kergust Järvakanti sõidab igal tööpäeval,
välja arvatud koolivaheaegadel.

Väljumisajad
Järvakandist     7.45
Kergust              8.10
Kaismalt            8.15
Kõnnult              8.20

Bussi saavad kasutada ka täiskas-
vanud, pilet Kergust Järvakanti 
maksab 10 krooni, teistesse pea-
tustesse 5 krooni. Kooli sõitvatele 
õpilastele on buss tasuta.


